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بودند، حتی آنهایی که تحت  عنوان اغتشاشـــگر هم بودند. ما با اینها گفت وگو 
می کردیم و حرف هایشان را می شنیدیم و سوالاتی که در سطح بین الملل مطرح 
بـــود و کمیتـــه حقیقت یـــاب مطرح می کرد که مثلا دادرســـی عادلانه نبوده را ما از 
خود اینها می پرســـیدیم. من در این تیم خودم بیشـــترین مراوده را داشـــتم و به 11 
استان رفتم و از نزدیک با خانواده های برخی جانباختگان آن حوادث که اتفاقا 
تحت عنوان اغتشاشگر هم نامیده می شدند، گفت وگو کردم. بماند که در بستر 
و فضای مجازی، دوستانی که عرق بیشتری به نظام داشتند، فکر می کردند بنده 
خودســـرانه مـــی روم و می گفتند من می روم و فقط بـــا معاندان گفت وگو می کنم، 
یت کمیته این بود. این منجر به آن شد که به نتایج و یافته هایی  درحالی که مامور
تی باعث شـــده این حوادث ایجاد شود. این را ما در  رســـیدیم؛ اینکه چه مشـــکلا
گزارشی 289 صفحه ای تقدیم رئیس جمهور و مسئولان نظام کردیم و مقداری از 
آنها هم برای مردم منتشر شد و نهادهای بین المللی هم می توانستند مسائل را 
رصد کنند. این نگاه عدالت محور و واقع بینانه آقای رئیســـی نســـبت به مسائل 
باعث می شد نه تنها خودشان به میان مردم و توده های مختلف بروند که گاهی 
کی بود. یک نکته که  بی توجه به تشریفات خاص، عبا و عمامه ایشان گاهی خا
خیلی مهم اســـت اینکه گاهی مکانیســـم هایی را هم بر مبنای فهم بین الملل، 
مثلا تشکیل کمیته بررسی ناآرامی ها داشتند؛ مثلا در دنیا وقتی اتفاقی در یک 
کشور می افتد و ممکن است شائبه نقض حقوق بشر به وجود آید، مکانیسم های 
داخلی آن کشور فعال می شوند. این مساله اولین بار در کشور ما اتفاق افتاد و این 
از ابتکارات آقای رئیس جمهور بود. ما مکانیســـم داخلی برای بررســـی وضعیت 
حقوق بشر در کشورمان داریم و لذا براساس منطق حقوق بین الملل مکانیسم های 
بین المللی فاقد مشروعیت و اعتبار می شوند، وقتی ما یک مکانیسم داخلی داریم. 

یعنـــی شـــما می خواهید بگویید که ســـاختار را جوری می چیدنـــد که برای مجامع 
بین المللی هم قابل فهم باشد؟

بله. این یک بخشش بود. 

یعنی توطئه ها را خنثی کنند. 
این یک بخشش بود. بخش مهم این بود که خود ایشان اعتقاد به این کار داشتند 
و تاکید می کردند حقی از مردم ایران تضییع نشود و برای جلوگیری از تضییع حق 
مردم، مثلا من خودم به استانی رفتم که خانواده ای از جانب پدر رزمنده و از جانب 
مادر متدین، فرزندشـــان در شـــلوغی ها و ناآرامی ها کشـــته شـــده بود و تحت فشار 
! ما با مسئولان  افکار عمومی به خانواده این کشته می گفتند خانواده اغتشاشگر
شـــهری آنجا صحبت کردیم. خود این خانواده حقوقی دارند. اولا آن فرد که کشـــته 
شده اگر محاکمه می شد شاید شرایط به نحو دیگری پیش می رفت، خانواده اش 
که گناهی نکرده اند. ما سند امنیت قضایی داریم و خانواده متهمان یا مجرمان 
باید ذیل این سند مهم حقوق شان رعایت شود. اینها خواست آقای رئیس جمهور 
بود. ما در گزارشی که تقدیم ایشان کردیم، کمیته توصیه هایی داشت که ایشان به 
آنها توجه کردند. از آخرین دستورات ایشان این بود که مثلا ما گفتیم از نظر ما لایحه 
حق برپایی اجتماعات که از طرف دولت به مجلس رفته است، باید خیلی سریع 
تعیین تکلیف شود، چون مردم نیاز به بستری دارند که اعتراض شان را در چهارچوب 
قانونی ارائه کنند، لذا پیشنهاد ما در کمیته این بود که آن لایحه تعیین تکلیف شود 
یـــا لایحـــه ارتقـــای امنیت زنان را ما از لوایحی می دانســـتیم که بدون دلیل به تاخیر 
افتاده است. آقای رئیس جمهور دقیقا نسبت به هر دو در آخرین دستورات شان 
دستور دادند معاون پارلمانی شان این لوایح را پیگیری کنند تا به سرانجام برسد. 

لایحه ای بود که برای تصویب نشدنش خیلی تلاش شد. 
بله. من در جایگاه خودم در مرداد سال گذشته نامه ای خطاب به هیات رئیسه 
مجلس و همکاران شان نوشتم چه مصلحتی وجود دارد که این لایحه تصویب 
نمی شود؟ گفتم این خواست رهبری از سال ها قبل بوده. آقای قالیباف پاسخی 
به من ندادند و من یک توییت هم برای ایشان زدم. وقتی که حضرت آقا مدت ها 
بعد در 14 دی نشستی با زنان به مناسبت میلاد حضرت زهرا داشتند، صراحتا 
کید می کنم که تصویب  به همین مصوبه و لایحه اشاره فرمودند و گفتند من هم تا
این لایحه تسریع شود. بعد آقای قالیباف مصاحبه ای کردند و گفتند که ما این 
یـــم و هنوز هـــم نیامده اما در همین یکـــی، دو ماه اخیر آقای  را بـــه صحـــن می آور
رئیس جمهور دســـتور دادند که معاون پارلمانی شـــان پیگیر این مســـاله شوند و 
این درواقع بخشـــی از اندیشـــه ایشـــان را در این حوزه ها نشـــان می دهد. من فکر 
می کنم در تمام اظهارنظرهایی که داشـــتم از اندیشـــه آقای رئیس جمهور عدول 
نشـــده. واقعا ایشـــان اندیشه شـــان همین بود؛ ضمن اینکه واقعا نگران وضعیت 
فرهنگی جامعه بودند و به حرف متدینانی که متفاوت کنشگری می کردند هم 
گـــوش می دادند؛ فلذا ایشـــان درواقـــع مدیر یک جامعه 85 میلیون نفری بودند و 
رئیس دولتی بودند که متعلق به 85 میلیون نفر بود. ایشـــان به خواســـت همه با 

توجه به مبانی و ارزش ها توجه می کردند. 

من یادم هســـت که به خانم قاســـم پور خیلی در بعد رسانه ای کمک کردیم. اوایل 
سال 1402 کلیت آن تصویب شد و دی ماه هم در دیدار رهبری بودیم که ایشان تاکید 
کردند و راه را باز کردند. لایحه بهانه ای شد تا درباره دیدگاه های آقای رئیسی درمورد 
زنان بپرســـم. به هرحال آقای رئیســـی به علت نســـبت فامیلی با آقای علم الهدی و 
اینکه مردم با خطابه های ایشـــان آشـــنایی داشـــتند، بالطبع با قضاوت های مردم از 
آن منظر روبه رو شـــدند. دیدگاه های آقای رئیســـی درمورد حوزه زنان و فعالیت های 
اجتماعی و آزادی آنها چگونه بود؟ غرابت داشـــت؟ جدا از اینکه ایشـــان حرمت 

بزرگ تر را حفظ می کردند. 
ایشان فرد مستقلی بودند و سطح 4 حوزه داشتند. ایشان آیت الله بودند. ایشان 
دکتری فقه و حقوق خصوصی داشـــتند؛ یک آدمی که همیشـــه در ســـاختار 
بوده و از 20 سالگی در ساختار قضایی و جاهای مختلف بودند و استقلال 

یادی درباره ایشان صورت گرفت و  فکری و اندیشه ای داشتند. قضاوت های ز
همسر آقای رئیسی که دختر همین آقای علم الهدی است، آدمی دانشگاهی 
اســـت. شـــاید دختر آقای علم الهدی هم کاملا منطبق بر ایشـــان نباشد، چه 
برسد به داماد ایشان. منطق قرآن این است که شما نگویید پدران ما این گونه 
بودند. اســـتدلال تان بر مبنای پدران تان نباشـــد و بر مبنای حق باشـــد. از نوع 

انتخاب آقای رئیسی می توان فهمید که نظراتش چه بوده. 

از روشنفکری های آقای رئیسی به ما بگویید. 
یکی همین تشکیل کمیته بررسی ناآرامی ها بود. آقای ضرغامی وزیرش بود، 
پاد دســـتیارش بود. مثلا من دیدم آقای دکتر زمانیان اظهارنظرهایی کم و نه 
به اندازه من در مرکز بررســـی های اســـتراتژیک در بحث مهاجرت داشتند که 
بـــا خیلی هـــا متفاوت بود. خودتان مراجعه کنید و بخوانید. مثلا شـــهید دکتر 
امیرعبداللهیان شاید با خیلی های دیگر متفاوت بودند. ایشان خیلی متین 
گر بخواهیم با نگاهی که ســـعی می کنند آقای رئیســـی  و بااخلاق بودند اما ا
را جور دیگری تحلیل و تفســـیر کنند، بگوییم شـــاید اصلا نباید ایشـــان وزیر 
آقـــای رئیســـی می شـــدند. یا دربـــاره آســـیب های اجتماعی حوزه زنان شـــاید 
ی به این صراحـــت در بیانش نبوده اما ایشـــان به عنوان  هیـــچ رئیس جمهـــور
یـــک رئیس جمهـــور بـــرای اولین بار این را مطـــرح کرد. مثلا مـــا آمدیم و گفتیم 
آســـیب های اجتماعی حوزه زنان قابل توجه هســـتند، یعنی به جایی رسیده 
کـــه بایـــد بـــه آنها توجه کرد و نمی توان انکار مســـاله کرد. ما خودمان با چندین 
گروه جلسه گذاشتیم و به استانداران نامه زدیم که هر استان پنج آسیب مهم 
حوزه زنانش را به ما بگوید. به وزارت کشور و مشاوران دستگاه ها هم نامه زدیم 
که ببینیم چه می گویند. خلاصه نشســـتی با ســـمن های فعال  در حوزه زنان و 
ی و  آســـیب های اجتماعی داشـــتیم و با بیش از 200 ســـمن به صورت حضور
ی یک میز ســـه  ضلع را کنار هم گذاشـــتیم.  ی صحبت کردیم و رو غیرحضور
اندیشکده های سیاستگذار در حوزه آسیب های اجتماعی، سمن های فعال 
در حوزه آســـیب های اجتماعی و مســـئولان مرتبط. خود خانم خزعلی آمد و 
یابی رســـیدیم که یک جاهایی اشـــکالاتی دارد.  آنجا نشســـت و ما به یک ارز
گفتیم شـــاید ســـمنی که دارد به عنوان حلقه میانی با مردم فعالیت می کند، 
ی قرار گرفتم.  ی متفاوت باشد از منی که مسئول هستم و در یک ساختار قدر
این خیلی مهم اســـت که به هم نزدیک شـــویم تا بتوانیم این مســـاله را حلش 
کنیم. ما یک گزارش کاملا علمی همزمان با راهکار ارائه دادیم و تقدیم آقای 
رئیس جمهور کردیم. ایشان در مکاتبه ای که با وزیر کشور داشتند، گفتند این 
ســـریع بررســـی شـــود و پاسخ آن به من داده شـــود. در مصاحبه ای که از ایشان 
دیدیم، با اینکه ایشـــان خودشـــان را همیشـــه یک طلبه می دانســـتند اما انکار 
مســـاله نکردنـــد و گفتنـــد ما باید آســـیب های اجتماعی حـــوزه زنان را جدی 
یم. این خیلی مهم است. اینها جزء مباحثی  بگیریم و به سمت حل آنها برو
هستند که شاید روسای جمهوری که ادعای روشنفکری بیشتری هم داشتند، 
هیچ وقت جرات ورود به آنها را نداشتند اما ایشان ورود کردند. مثلا من پیشنهاد 
جایـــزه ملـــی حقوق و آزادی های اجتماعی را تقدیم آقای رئیس جمهور کردم 
و ایشـــان ســـریع موافقت کردند و گفتند اساسنامه برای شورای عالی انقلاب 
فرهنگی برود. من دیدم خیلی ها برای بررســـی دادند و اســـتدلال کرده بودند 
کـــه اصـــلا دغدغه مردم حقوق و آزادی های اجتماعی نیســـت! یعنی خلاف 
نظـــر آقـــای رئیس جمهور می گفتند دغدغه مردم فقط اقتصادی- معیشـــتی 
است. ایشان خیلی صریح دستور داده بودند که پاد دبیر این جایزه ملی شود 
و قاعدتا خود رئیس جمهور هم رئیسش و اصرار هم داشتند که باشد و یکی، 
دو جایگاه هم به ما پیشنهاد شده بود که اینها هم عضو دبیرخانه شوند، یعنی 
جایگاه های دولتی اما در درون دولت، یعنی جایی که متولی بود، استدلال 
کرده بودند مردم اصلا دغدغه حقوق و آزادی های اجتماعی را ندارند و مثلا 
برپایی اجتماعات متعلق به یک قشر خاص و مرفه جامعه است. این برای 
من خیلی عجیب بود. من گفتم از کی تا به حال معلمان، کارگران و کسانی 
پا می کنند تا دغدغه شـــان را به گوش  کـــه دارنـــد تحصـــن کـــرده و اجتماعی بر
کمیت برســـانند، جزء مرفهان جامعه شـــده اند! ما دل مان می خواهد همه  حا
، بستری نیست که بگوییم فقط مربوط به  ملت ایران مرفه باشند اما این بستر
قشـــر مرفه اســـت. این جزء موارد روشنفکرانه آقای رئیس جمهور بود که ایشان 

بلافاصله موافقت کرده بودند. 

ما آقای رئیس جمهور را در میانه راه از دســـت دادیم. شـــاید پیش بینی می شـــد که 
بتوانیم 5 ســـال دیگر هم در خدمت شـــان باشـــیم اما ما ایشـــان را در میانه و البته در 

بهترین شکل ممکن از دست دادیم. 
بله، ایشان را در اوج اما غریبانه از دست دادیم. 

به نظر شـــما چه کاری در حوزه آزادی های اجتماعی مانده، یعنی حضور ایشـــان 
می توانست آن را به ثمر برساند و می توانست برکت ویژه ای در کشور داشته باشد؟ 
الان احتمالا چیزهایی ذهن تان را مشغول کرده است که می گویید کاش آقای رئیسی 

بود و اینها را انجام می داد. 
یم و این ناترازی بین اندیشـــه خود آقای  بلـــه، اینجـــا مـــا هیچ بودجه مصوبی ندار
رئیســـی و بعضی هـــای دیگر یـــک مقدار کار ما را به ســـختی می انداخت؛ البته 
خود ایشان یک میانبری را برای من تعبیه کرده بودند. من در ابتدا به ایشان عرض 
کردم من چند وقت یک بار می توانم خدمت شما برسم و ایشان گفتند ما اصلا 
زمان خاصی را برای این منظور در نظر نمی گیریم و حقوق مردم برای من خیلی 
مهم است. من این را در مصاحبه ام هم گفته ام که ایشان صریح می فرمودند در 
پیگیری حقوق مردم از دستگاه های اجرایی شدیدا بی رحم باشید. ما کارهایی 
کردیـــم کـــه چند کار آن را آقای رئیس جمهور در همین چند ماه اخیر دســـتورش 
را داده بودند و روی دل من اســـت و نمی دانم چه اتفاقی برایشـــان می افتد؛ یکی 

همین جایزه حقوق و آزادی های اجتماعی بود و یکی بحث لایحه حقوق مادی 
و معنوی پرستاران. ما رصد کردیم و دیدیم پرستاران با اینکه ستون فقرات نظام 
یادی  ســـلامت ما هســـتند اما حقوق شان به درستی دیده نمی شود و مهاجرت ز
یم. اگر به این قشـــر توجه نشـــود، حق ســـلامت  هم از میان جامعه پرســـتاری دار
مردم به شدت تحت تاثیر آن قرار خواهد گرفت و مردم آسیب می بینند. من این 
اســـتدلال ها را خدمت ایشـــان گفته بودم و ایشـــان موافقت کرده بودند و حتی از 
دفتر ایشان چندین بار برای من نامه می آمد که تشکیل شده یا نه، یعنی اینقدر 
برایشـــان مهم بود. لایحه اولیه اش در خود معاونت پرســـتاری و در میان دوستان 
وزارت بهداشت نوشته شده و من نمی دانم به سرانجام می رسد یا نه! واقعا دلم 
می خواهد رئیس دولت بعدی این میزان هوشمندی، دغدغه مندی و درایت را 
داشته باشد که آن را به سامان برساند. یکی هم ماده 26 قانون خدمات کشوری 
است که برای حقوق شهروندی بایستد، یعنی درواقع تمام دستگاه های اجرایی 
مطابق این ماده موظف هستند مردم را با حقوق شان آشنا کرده و صداوسیما هم 
باید پای کار بیاید اما با رصدی که من کردم، این اتفاق به درستی انجام نشده بود. 
من به آقای رئیس جمهور پیشنهاد داده بودم سازمان امور استخدامی اول بیاید 
برای مسئولان دوره آموزشی بگذارد که بدانند حقوق مردم در هر دستگاه چیست 
و بعد مردم بتوانند مطالبه گری کنند. این جزء مواردی بود که دستور داده بودند 
بررســـی شـــود و دغدغه خودشـــان هم بود و خیلی این موضوع را پسندیده بودند. 
من خیلی نگران این مورد هم هستم. از طرفی اصل 27 قانون اساسی یعنی حق 
برپایی اجتماعات یکی از دغدغه های مهم رئیس جمهور بود و حتی خودشان 

هم نقد داشتند به لایحه ای که از طرف دولت... 

 تیتر ما از این حرف شـــما این اســـت که آقای رئیس جمهور پیگیر این بود مردم ما و 
تشکل های مردمی، تجمعات اعتراضی ذیل قانون داشته باشند. یعنی طوری تنظیم 
شود مردم حق اعتراض و تجمع داشته باشند بدون اینکه کار غیرقانونی انجام دهند. 
بله و نگاه ایشـــان هم نگاهی موســـع بود، یعنی نگاهی مضیق و محدودکننده 
نبود. وقتی من به ایشـــان می گفتم، حاج آقا من اصل 27 قانون اساســـی و مشروح 
مذاکرات را که مطالعه می کنم، این لایحه می تواند بهتر باشد. ایشان می گفتند 
من با شـــما کاملا موافق هســـتم و نظراتت را در این باره بنویس و من هم نوشـــتم و 
تقدیم شان کردم؛ نشان به آن نشان که جزء آخرین دستورات ایشان تعیین تکلیف 
همین لایحه بود. در حوزه زنان واقعا به شدت نگاه لطیف و مهربانانه ای به زنان 
داشتند. برخلاف آنچه مردم می گویند خشونت یک کلمه و مفهوم وارداتی است و 
می خواهند این موضوع را انکار کنند، ایشان خیلی مهربانانه نسبت به این موضوع 
یاست ایشان بر  حساس بودند. می دانید این لایحه لایحه ای است که در زمان ر
یاست جمهوری شان هم  قوه قضائیه یک بار توسط ایشان امضا شد و در زمان ر

ایشان این لایحه را بار دیگر امضا کردند. 

ایشـــان لایحه ای که در قوه قضائیه به دست شـــان رســـیده بود، به قوه مجریه ارجاع 
دادند که این بار هم خودشان رئیس قوه مجریه بودند. 

بلـــه و خیلـــی دغدغـــه آن را داشـــتند. من امیـــدوارم به اینها توجه شـــود. در کمتر 
جلســـه ای بود که من بروم و ایشـــان درباره ایرانیان خارج از کشـــور توصیه نکنند. 
بـــه بنـــده امر کرده بودنـــد از حقوق ایرانیان در مجامع بین المللی حقوق بشـــری 
دفاع کنم. ما در همین راستا کارهایی کرده و 4 نشست برگزار کرده بودیم؛ هم با 
سمن های دارای مقام مشورتی در سازمان ملل و هم با نماینده مکاتب و ادیان 
کیدات آقای رئیس جمهور بود که با برادران اهل کتاب  مختلف. چون این جزء تا
مختلف مثل مسیحی و کلیمی دیدارهایی داشته باشیم. همین طور با مسئولانی 
که قبلا متولی این حوزه بودند و وکلا و حقوق دانان بین المللی. ما با اینها 4 نشست 
داشـــتیم و من ماحصل آن را تقدیم آقای رئیس جمهور کردم و قرار بود نشســـت 
پنجم را در خدمت ایشـــان باشـــیم که از ذیل آن یک ســـند راهبردی برای نحوه 
استیفای حقوق مردم از مجامع بین المللی داشته باشیم که به معاونت حقوقی 
ارجـــاع شـــده بـــود تا در این خصوص نظر دهند، تـــا اینکه آقای رئیس جمهور را از 
دست دادیم. اینها جزء ای کاش های من خواهد شد، اگر رئیس جمهور بعدی به 
آنها توجه نکند، چون می دانم اینها خیلی مدنظر آقای رئیسی بود. درباره بحث 
لایحـــه عفـــاف و حجـــاب و اتفاقاتی که در مجلس افتـــاد و درواقع 15 ماده و بعد 
71 ماده شـــد، من خدمت آقای رئیس جمهور رســـیدم و گفتم معتقدم بعضی از 
این مواد خلاف قانون اساسی و شرع است. فکر می کنم یک بار دیگر هم در این 
مورد با »فرهیختگان« مصاحبه کرده بودم و آنجا خیلی ها به من توپیدند اما بعدا 

خیلی ها به این نتیجه رسیدند که این لایحه می تواند کمک کند.
 

البته الان هم شـــورای عالی انقلاب فرهنگی یک ســـری ان قلت هایی روی آن آورده 
است. 

مجمع تشخیص مصلحت که البته گفتند دیگر تصویب شد. من دارم از خاطره 
می گویم. خدمت ایشـــان که رســـیدم، در 10 دقیقه برای ایشـــان استدلال کردم که 
چرا می گویم خلاف قانون و شـــرع اســـت و ایشان هم استدلال بنده را پذیرفتند و 
گفتند اینها را در رسانه بگویید. گفتم حاج آقا اینها را که می گویم، از خود دولت 
به من می گویند این لایحه به اسم دولت بوده و تو داری انگار دولت را زیر سوال 
می بری. گفتند نه، شما اینها را بگویید. نگاه ایشان نگاه حل مساله بود. این نبود 
که بگوید چون این لایحه از طرف دولت رفته ولو 15 ماده که حالا بعد شـــده 71 

ماده، در درون دولت هیچ گونه صدای مخالفی نباشد. 

سرنوشت اینجا بعد از آقای رئیسی چه خواهد شد؟
یکی از چیزهایی که به صورت فرامتن، آقای رئیس جمهور از من خواسته بودند، 
گر  ی را بنویسیم و حتی با این عبارت ایشان گفتند که ا این بود که یک ساختار
من و شما نباشیم، این جایگاه برای مردم بماند. این را نوشتم و تقدیم کردم اما 
جاهایی که در دولت باید اهتمام کرده و ساختارمندش می کردند، علی الظاهر 

نتوانستند نظر رئیس جمهور را عملی کنند و این ساختار را به تصویب برسانند؛ 
ی ساختار کار نکردند، پس این یک سلیقه است. ممکن است  درواقع اصلا رو
این جایگاه ســـلیقه رئیس جمهور بعدی باشـــد یا نباشـــد و به نظر می رسد شأن 
ملـــت ایـــران و جامعه امروز ما حتما می طلبد این جایگاه باشـــد. حالا فرد آن با 
نـــگاه و ســـلیقه  رئیس جمهور باشـــد. در بحث اشـــتغال زنان ایـــن یک واقعیت 
اســـت و این مســـاله وجود دارد که تقریبا به روایت یکی از آمارها، 8 میلیون زن 
یم. خب اینها برای آقای رئیس جمهور خیلی دغدغه بود.  سرپرست خانوار دار
ی برای زن ها را خدمت ایشان تقدیم کرده  ما طرح حق عائله مندی و حق مادر
بودیـــم و بحـــث مشـــارکت اقتصادی زنان را داشـــتیم؛ مثلا اینکـــه زنان در منزل 
همپای مردان کار می کنند و تعریف های خاصی داشتیم. ایشان به طور صریح 
با نگاهی که نسبت به زن داشتند، معتقد بودند با زن ها باید کریمانه تر برخورد 
شـــود و ایـــن جـــزء مـــواردی بود که دســـتور داده بودند کارگروهی بـــا حضور خانم 
خزعلی، خانم محبی تبار و زنانی که در دولت بودند و بنده تشکیل شود و این 
را به سروسامان برسانیم. اینها کارهایی هستند که دیگر معطل ماندند و دولت 
با یک پایان... ایشان توجه ویژه ای به این موضوعات داشتند. شاید جای این 
چیزی که می خواهم بگویم جای دیگری باشد اما اینکه چقدر نگاه آقای رئیسی 
که البته به طور کلی است و مختص دوره ایشان هم نیست، نهادینه شده، خیلی 
مهم اســـت و شـــاید چالش جدی هم فقدان همین نگاه باشـــد. واقعا ما چقدر 
ســـاختارها را بـــرای حضور زنان در اجتمـــاع و جاهای مهم آماده کرده ایم؟ نگاه 
ایشـــان به زن این نبود که به موجودی نیاز دارد که حتما کســـی کنارش باشـــد و 
عقلـــش کامل نیســـت. همان ابتدا که بنـــده را منصوب کرده بودند، برخی گفته 
بودند یک نفر را کنار من بگذارند تا شرایط تنظیم شود. چون می گفتند بالاخره 
این آدم یک فرد بی تجربه اســـت و ایشـــان پاســـخی داده بودند که برای من حائز 
اهمیت و تحسین برانگیز بود. نگاه ایشان مبتنی بر نگاه قرآنی بود و نگاه اسلام 
به زن نگاهی نیست که زن را به عنوان موجودی ناقص بشناسد. من دوست دارم 
این را مدام تکرار کنم و بگویم منطق قرآن این نیست و ملکه سبا به عنوان یک 
کم عاقلی که از مردها عقلانیتش بیشـــتر بود، در قرآن معرفی شـــده. آقای  زن حا
رئیسی پاسخ داده بودند من هر کسی را بخواهم کنار ایشان بگذارم تا ایشان را 
تنظیم کند، فکر می کنم خودش باهوش تر از اوست. این خیلی برای من به عنوان 
یک زن ارزشـــمند بود که به من اعتماد کامل کرده و یک جایگاه تازه تاســـیس را 
ســـپردند. اینکه گفتند این آدم تنظیم گر نمی خواهد و خودش عاقل و باهوش 
یم توسعه یابد.  یم و نیاز دار است، نگاهی است که ما در ساختارها خیلی ندار
اینها بخشـــی از شـــخصیت آقای رئیس جمهور بود که شـــاید کمتر گفته شده و 
درباره ایشـــان بی مهری شـــده که به قول شـــما می گویند نگاه ایشـــان شبیه آقای 
گر از نزدیک با آقای علم الهدی هم صحبت کنید،  علم الهدی است. البته شما ا
ی منبر گفته اند.  می بینید نگاه ایشان آن نیست که مثلا در قالب یک جمله رو
بالاخره همســـر به قول مقام معظم رهبری فاضل آقای رئیســـی دختر همین آقای 
علم الهدی است. اینها جزء مواردی هستند که رسانه می تواند بیان کند و حق 
مردم هم هست که بدانند. بعضی از مردم در مراسم تشییع ایشان می گفتند ما 
آمدیم از ایشان عذرخواهی کنیم و این حق مردم است که بدانند و وقتی بدانند 
، چنین  حال شان بهتر می شود و خیال شان راحت خواهد شد که رئیس جمهور
ی هست و کمتر تحت تاثیر فضاهای مسموم قرار خواهند گرفت  رئیس جمهور
و حال شـــان بد نخواهد شـــد. در مورد تحصیلات آقای رئیســـی، من خودم رفتم 
خدمـــت آقـــای محقق داماد که اســـتاد راهنمای ایشـــان بودند، صحبت کردم و 
همچنین با دکتر حســـین صفایی که اســـتاد مسلم حقوق مدنی است و مشاور 
ایشـــان در رســـاله ایشان بوده هم در همین 4، 5 هفته اخیر صحبت کردم. دکتر 
حســـین صفایی می گفتند آقای رئیســـی یک دانشـــجوی زبده و آدم شایسته ای 
بودند و رساله خیلی خوبی نوشته، اما قلب حقیقت شد و من می گویم به فراتر 
، ظلم شد. ایشان همیشه می گفتند اتقوالله و خیلی مواجهه  از آقای رئیس جمهور
نمی کردند و درواقع ایشان یک ظهور عینی و واقعی از آنچه شما درباره سیمای 
ی اســـلامی دیدید.  متقین در نهج البلاغه می خوانید، بودند و در کارزار جمهور
ایشـــان یک انســـان شـــاخص اما متاســـفانه گمنام و ناپیدا در صفات اخلاقی و 
مدیریتی بودند. انگار ایشـــان کنزی بودند که بعد از شهادت شـــان دارند کشف 
یم روایتگری کرده و تفحص ســـیره ایشـــان را در مدیریت  می شـــوند و ما باید برو
انجام دهیم. من کارمند دولت نیســـتم اما حســـاب ایشان را از خیلی های دیگر 
در دولت جدا می کنم. خیلی ها می خواهند خودشـــان را شـــبیه ایشـــان در راس 
انتخابات معرفی کنند اما خیلی از آنها را من می شناسم و تفاوت نگاه هایشان 
یاد است. به لحاظ عملی تفاوت آقای رئیس جمهور با خیلی ها، خیلی  خیلی ز

یاد است و اصلا قابل مقایسه نیستند و خیلی هایشان اصلا شبیه نیستند.  ز

یعنی آنهایی که تلاش می کنند بیشتر شبیه به نظر برسند، کمتر شبیه هستند؟
واقعا همین اســـت و نگاه ایشـــان خیلی متفاوت است. من درباره این یک سال 
دستیاری در حضور آقای رئیس جمهور به عنوان زنی که در ساختار قرار گرفتم، 
حتما می نویســـم. من زنی بودم که پدرخوانده و مادرخوانده سیاســـی نداشتم اما 
در ساختار قرار گرفتم و این نشانه اندیشه آقای رئیس جمهور بود که آمدند و به 
آدمی خارج از ســـاختار و این مدلی اعتماد کردند و کار بزرگ و مهمی را هم به 
او سپردند. بعد از آن توییت جنجالی من، خیلی ها به ایشان گفتند من را کنار 
بگذارد، من نفوذی هستم و اینها. ایشان از من حمایت کردند. من فروردین توییت 
زدم و ایشان حکم من را بلافاصله در اردیبهشت زدند و من را عضو کمیته ویژه 
بررسی ناآرامی ها کردند و این نشان داد نگاه ایشان چیز دیگری است و خیلی با 
آنها که خودشان را دلسوز رئیس جمهور نشان می دهند و به او توصیه می کنند، 
فرق و فاصله دارد. مثلا به ایشان می گفتند شما نمی دانید و متوجه نیستید، این 
اشتباه است اما ایشان نگاه مستقلی داشتند. این می تواند پاسخ شما در مورد 
شباهت ایشان به آقای علم الهدی باشد. ایشان بسیار پیشرو بودند و بسیار به 

نظر کارشناسی و تخصصی احترام می گذاشتند. 

 با گذشـــت یک ماه از شـــهادت آیت الله رئیســـی و جمعی از خدمتگزاران 
مردم در حادثه سقوط بالگرد، کشور در بطن فضای انتخاباتی و تبلیغات 
کاندیداهـــای ریاســـت جمهوری قرار گرفتـــه اســـت. کاندیداهایی که در 
برنامه ها و مناظره های خود تلاش می کنند نســـبت خود را با رئیس دولت 
سیزدهم مشخص کنند و حتی در برخی موارد خودشان را ادامه دهنده مسیر 
ایشان بدانند. یکی از ابتکارات دولت سیزدهم در موضوعات اجتماعی، 
ایجاد پستی با نام دستیار ویژه رئیس جمهور در حوزه آزادی های اجتماعی 
بـــود کـــه بعد از حوادث تلخ 1401 شـــکل گرفت تا ریاســـت جمهوری را در 
ایـــن زمینه همراهی کند. حضور سکینه ســـادات پـــاد به عنوان یک خانم و 
تحصیلکـــرده رشـــته حقوق در این زمینه نوید یـــک صدای نو و متفاوت را 
در کابینه دولت سیزدهم می داد، کسی که بتواند واسطه و پلی میان بدنه 
مردمی و بدنه دولتی باشد و رئیس جمهور را در این زمینه بی واسطه یاری 
کند. پاد در طول یک سال فعالیتش در دولت سیزدهم و اظهارنظرهای شفاف 
و قاطعی که در محافل مختلف داشـــت، توانســـت این صدای متفاوت از 
دولت را به مردم برساند اما حادثه سقوط بالگرد رئیس جمهور و شهادت 
ایشـــان مانع ادامه این مســـیر در دولت شد. به همین بهانه در روزهای داغ 
انتخاباتی ســـراغ سکینه ســـادات پاد، دســـتیار ویژه رئیس جمهور در حوزه 
آزادی هـــای اجتماعی رفتیم تا دربـــاره نوع ورودش به دولت و دیدگاه های 
شهید رئیسی در حوزه آزادی های اجتماعی بپرسیم و اینکه بدانیم از رئیس 
گفته ای وجود دارد که  شهید دولت سیزدهم چه حرف ها و دیدگاه های نا

در داغی و سنگینی بعد از شهادتش گم شده  است. 

شما هم سمتی که در دولت به عنوان دستیار ویژه رئیس جمهور در حوزه آزادی های 
اجتماعی داشتید جدید بود و هم شخص خودتان چهره جدیدی در دولت آقای 
رئیسی بودید. باتوجه به اینکه شخصیت حقوقی هم هستید، برخی اظهارنظرهای 
شما در حوزه زنان و آزادی های اجتماعی صدای تازه ای بود. حال سوال اینجاست 
حضور شـــما در دولت آقای رئیســـی چگونه شـــکل گرفت و چطور با ایشان تعامل 

داشتید؟
از همین سوال اول شما که احتمالا باید خاستگاه آن این طوری باشد که شخص 
و دولت آقای رئیسی چه نسبتی می تواند با فرد من به قول شما با آن اظهارنظرها 
داشته باشد و آیا اساسا امکان پذیر است؟ دستیار رئیس جمهور کسی است که 
قرار است به ایشان در موضوعاتی کمک کند و اگر نزدیکی اندیشه، فکر و سلیقه 
وجود نداشته باشد، اساسا به چه منظور باید دستیار داشته باشد! من یک وکیل 
دادگســـتری و آدم حقوقی بودم که صرفا هم به پرونده های خودم نمی پرداختم و 
فعال فرهنگی، سیاســـی، اجتماعی و حقوقی بودم و کنشـــگری هایی داشتم که 
اینها صرفا ناظر به تخصص من یعنی حقوق خصوصی نبوده و جنس آن بیشتر 
حقوق عمومی و شـــهروندی بوده. چون من مشـــهدی هســـتم و در مشهد زندگی 
می کردم، این طور هم نبوده که این اظهارنظرها فقط معطوف به شـــهر مشـــهد و 
مسائل مشهد باشد. آقای رئیسی هم خودشان مشهدی و دو سال تولیت آستان 
قدس بودند. باید نوع انتخاب من و حضورم در دولت را در نوع اندیشه مدیریتی 
آقای رئیسی بررسی کنیم؛ آنچه مخفی مانده و مردم درباره آن نمی دانند یا کمتر 
می دانند. امروز بازار اظهارنظر درباره آقای رئیســـی داغ اســـت و هر کســـی ســـعی 
می کند ایشان را مصادره به مطلوب کند و نسبت به اندیشه های خودش بگوید 
که او شبیه من است. مطابق با قانون اساسی و اصل 131 در پروژه ای 50 روزه باید 
رئیس جمهور و رئیس دولت تعیین تکلیف شود. طبیعی است که با توجه به نوع 
شهادت آقای رئیس جمهور و منش ایشان و بدرقه بی نظیر مردم با رئیس جمهورشان 
خیلی ها ســـعی می کنند بگویند ما شـــبیه ترین به ایشـــان هســـتیم، درحالی که 
شخصیت ایشان تبیین نشده و تنویر افکار عمومی نسبت به شخصیت آقای 
رئیســـی صورت نگرفته اســـت؛ فلذا در فضای تقریبا مبهم تری نسبت به زوایای 
شخصیت ایشان هستیم که اتفاقا همین ها می توانند کمک کننده باشند برای 
یســـت مدیریتی با ایشان  انتخاب یک رئیس جمهور اصلح. شـــاید کســـانی که ز
داشـــتند و او را از نزدیک تـــر و بهتر می شناســـند، به نوعـــی تکلیف دارند که این 
شخصیت مصادره به مطلوب نشده و خرج جناح بازی و سیاسی کاری نشود. 
این خیلی مهم است. آقای رئیس جمهور شهید روی اندیشه ها و افکار و مدل 
کار شهید بهشتی خیلی اصرار داشتند. شهید بهشتی می گفتند من هیچ وقت 
سیاسی کاری و باندبازی نمی کردم که فقط منافع خودم و حزبم را در نظر بگیرم. 
آقای رئیسی را هم باید در همین پارادایم شخصیتی و فکری شهید بهشتی دید. 
چه کنیم که ما مردمی هســـتیم که وقتی شـــخصیتی را از دســـت می دهیم، تازه 
تغزل گویی مان گل می کند و اول راه شـــاعرانگی مان اســـت و این شـــخصیت که 
بوده و از آن غفلت شـــده را تعریف و توصیف می کنیم. حاج آقا از آســـتان قدس 
با توجه به شـــیوه های مدیریتی شـــان از همه اندیشه ها یا هر کسی که تخصصی 
داشـــت برای مدیریتی تحولی اســـتفاده می کردند یا اولین بار در دوره مدیریتی 
ایشان بود که مدیریت زن در آستان قدس شکل گرفت و این مسبوق به سابقه 
ع( و در آستان قدس  نبود. اساسا اینکه زنی بخواهد در دم و دستگاه امام رضا)
رضوی حضور داشته باشد، نبود درحالی که ما می دانیم جنس زیارت شاید خیلی 
تناســـب مفهومی و روحی با زن دارد. اینکه بیایید چنین جایگاهی را تاســـیس 
کنیـــد، یعنی شـــما فهمیده اید کجـــا قرار گرفته اید. اینکه متناســـب با این فهم و 
مسائلی که در آن محیط وجود دارد، مدیریتی را اعمال کرده یا تقسیم مدیریت 
کنید تا بتواند بهتر و مطلوب تر اعمال شود، کاری بود که ایشان تاسیس کردند 
و در همان راستا و حقوق زائران بنده را به عنوان کسی حقوق خوانده ام و در آن 
شـــهر هم زندگی می کردم، انتخاب کردند؛ البته یک آشـــنایی نســـبی هم وجود 
داشـــت تـــا از صـــدای زنـــان و نظرات ما اســـتفاده کنند. من هم یک نفـــر از افراد 
متخصصی بودم که ایشـــان اســـتفاده می کردند. بحث انتخابات سال 96 پیش 
آمد و حضور ایشان در این عرصه. من با توجه به شناخت خوبی که از شخصیت 
ایشـــان پیدا کرده بودم، احســـاس کردم کشور به چنین نگاهی نیاز دارد؛ نگاهی 
که شاید مختصرترین کلمه ای که بتواند شخصیت ایشان را معرفی کند، کلمه 
مقام معظم رهبـــری دربـــاره ایشـــان اســـت؛ رئیس جمهـــور جامع الاطراف. شـــاید 
شبیه ترین کس به خود حضرت آقا ایشان بودند. حضرت آقا در بحث تشخیص 
مجمع مصلحت نظام، شـــورای عالی انقلاب فرهنگی، در جاهایی که ترکیبی 
بایـــد از مـــردم و فضـــلا و علما و عقلا حضور داشـــته باشـــند، ایشـــان بار معنایی 
انتخاب را روی فضل و علم و عقل قرار دادند و برای ایشان دیگر اصلاح طلب 
و اصولگرا تفاوتی نمی کرد. آقای رئیسی نزدیک ترین فرد به حضرت آقا از نظر شیوه 
مدیریتی بودند و ما برای شاید معدود دفعاتی، نمی گویم تنها، توسعه گفتمانی 
یاست جمهوری ایشان  جنس مدیریتی مقام معظم رهبری را در یک فرد در زمان ر
می توانستیم ببینیم، لذا آقای ضرغامی وزیر گردشگری با نظرات متفاوت و آقای 
وحیدی وزیر کشـــور که خیلی تفاوت نگاه بین ایشـــان در شـــیوه های اجرایی به 
ظاهر هســـت یا درباره شـــیوه مدیریتی و کنشـــگری ما با خانم خزعلی که تفاوت 
خیلی پرواضح هست. درواقع اندیشه های مابین همه این عزیزان متفاوت است 
و شـــما تنوعی را می بینید. این مســـاله می گوید ایشان رئیس جمهور 85 میلیون 
نفـــر با ســـلیقه ها و رویکردهـــای متفاوت اما اهداف واحد بودنـــد. ما ملت ایران 
یم. در صحبت  های مختلف حضرت آقا هم هست  یادی دار اهداف مشترک ز

که می گویند دشمن با این ایران کار دارد، یعنی ایران فصل مشترک همه جناح ها 
و گروه هاست. آقای رئیسی زمانی هم که در قوه قضائیه بودند نظرشان این بود که 
یاد مراجعـــه کنند. بنده هم در این دوران  بایـــد بـــه نخبگان و مراجع تخصصی ز
کمک می کردم و به فراخور و تناسب تخصص خودم؛ مثلا در سند تحول قضایی 
از خیلی ها نظر خواستند، واقعا خیلی ها. عدد به تعداد انگشتان دست نبود. با 
نخبگان تعامل داشـــتند و نظرشـــان را می خواســـتند. به تعبیر من وکلا و قضات 
معمـــار علـــم حقوق هســـتند، چون مـــواد حقوقی را در جاهـــای خوب جانمایی 
می کننـــد. مـــن وکیـــل در محکمه باید بدانـــم که این عنصر قانونـــی را در کجا در 
لایحه ام به کار ببرم، لذا برای آقای رئیسی موضوعیت داشت که با وکلا، قضات 
و اندیشمندان دانشگاهی در بحث تنظیم و تدوین و تهیه لوایح و اسناد قضایی 
تعامل داشته باشند. به اذعان این عزیزان این تعامل بی نظیر بود. من هم یکی 
از اینها بودم که در سندهای مختلف نظرم گرفته می شد و من به عنوان یک خانم 
وکیل تلاش داشتم جنسیتم مداخله داشته باشد و ایشان هم بنده را از این طریق 
می شـــناختند. وقتی ایشـــان در دولت حضور یافتند، من قبل از اینکه دســـتیار 
ایشـــان باشـــم، وزیر شـــهید محترم امور خارجه هم پیشنهاد داشتند که دستیار 
یه می رفتم. شـــاید به گوش تان نام  ایشـــان باشـــم. من در آن مقطع داشـــتم به سور
کودکان راشدین خورده باشد و از تلویزیون صحنه های غم انگیزی از آنها پخش 
شـــده اســـت. این کودکان بین نیروهای آقای بشـــار اسد و مسلحین و داعش در 
حال تبادل بودند اما متاسفانه در یک قضیه بسیار غم انگیز و در یک عملیات 
انفجاری خیلی هایشان شهید شدند و بعضی ها را هم داعش برد که تحت تعالیم 
خود قرار دهد. این یک جنایت ضدبشری و نقض حقوق کودک است. من دیدم 
مجامع بشری هم واکنشی ندارند و بنابراین خودم با یک تیم رسانه ای و با دوستان 
یه رفتیم.  دیگری که آنها هم قرار بودند به آنجا بروند همدیگر را پیدا کردیم و به سور
من قرار بود مستندات حقوقی پیدا کرده و از حقوق این بچه ها که تقریبا فراموش 
شده بودند اما خانواده هایشان چشم به راه شان هستند، در مجامع حقوق بشری 
دفاع کنم. آنجا آقای دکتر امیرعبداللهیان شـــخصا با من تماس گرفتند که من 
بروم به ایشان کمک کنم و دستیار و مشاور ایشان در مسائل حقوق بشری باشم. 
من دو جلســـه خدمت ایشـــان رسیدم. یک جلسه معاون کنسولی ایشان لطف 
کردند به مشهد که تشریف آورده بودند، بنده را در نمایندگی شمال شرق وزارت 
امور خارجه خواستند و گفتند آقای وزیر فرمودند اگر شما سخت تان است به 
تهران بروید، ما همین جا در مشهد یک ساختمان در اختیارتان قرار می دهیم تا 
یه و مســـائل شـــخصی خودم  کمک کنید. من آنجا گفتم به خاطر قضایای ســـور
نمی توانم حضور پیدا کنم و عذرخواهی کردم و از حسن اعتماد ایشان هم تشکر 
کردم. ایشان به رئیس جمهور گفته بودند از من کمک خواسته اند و من نپذیرفته ام 
که به ایشان کمک کنم. آقای رئیس جمهور هم بعد از سفر سمنان شان وقتی به 
مشهد تشریف آورده بودند، من را خواستند و در جلسه ای در آبان 1401 این مساله 
را مطرح کردند. من که اســـتدلالم را برای ایشـــان گفتم، خیلی تشـــکر کردند. من 
گفتم احتمالا شناخت آقای امیرعبداللهیان از تعریف های شما بوده و شناخت 
مستقیمی از من ندارند. ایشان در مورد کمکی که از من خواستند، در وزارتخانه 
یک متولی داشت و آن هم خانم دکتر افخم بودند و بنابراین من احساس کردم 
خیلـــی جالب نیســـت مـــن دوباره کاری کنـــم و ضمنا گفتم که مـــن احتمالا اگر 
می رفتم، در افکار عمومی هم منسوب به شما می شدم و ممکن بود شرایط برای 
انجام وظیفه خیلی نباشد. آقای رئیس جمهور از من تشکر کردند که هوشمندی 
خوبی بوده و اینها و بعد از این ایشان به سراغ من برای این جایگاه آمدند. ابتدا 
هم به من نگفتند که چه جایگاهی هست، چون جایگاه تازه تاسیسی بود. یکی 
دو بار از طرف دفتر ایشـــان گفت وگو کردیم و جمع بندی این شـــد که از میان 10 
اســـمی که برای این جایگاه تازه تاســـیس در کنار اســـم بنده مطرح بودند، بنده 
انتخاب شوم. ایشان به واسطه شناختی که از بنده داشتند، به من لطف داشته 
و باتوجه به فکر و اندیشه و مدل کاری و مدیریتی بنده گفته بودند که من را برای 
این جایگاه می خواهند. نقدهایی به طور جدی به حضور من وجود داشت، چون 
من در میان اصحاب قدرت و سیاســـت و سیاســـیون آدم ناشـــناخته ای بودم. 
یت مهمی بی تجربه و جوان هســـتم اما  می گفتنـــد بنـــده برای چنین کار و مامور
آقـــای رئیس جمهـــور محکم ایســـتادند که مـــن می خواهم در ایـــن جایگاه آدمی 
این چنینـــی باشـــد و حتـــی من خاطرم هســـت برای این مقـــام، مقامات امنیتی 
می خواســـتند بـــرای گزینـــش طبق ماده 71 خدمات کشـــوری در تـــراز وزیر با من 
مصاحبه کنند. به من تلفنی گفتند خانم شما قبلا کجا بودید؟ آیا می دانید که 
می خواهند با شما برای ماده های 70 و 71 مصاحبه کنند؟ گفتم نمی دانم و برایم 
هم مهم نیست. گفتند می دانید شما را برای کجا می خواهند؟ گفتم نه، سوالات تان 
را از همان کسی که به شما گفته با من مصاحبه کنید، بپرسید. به من گفتند این 
جایگاه در تراز وزیر اســـت و شـــما هیچ ســـابقه اجرایی نداشـــته اید! گفتم شـــما 
ناراحـــت هســـتید کـــه انقلاب می خواهد بـــه ریل خودش برگردد و آقای رئیســـی 
می خواهنـــد بـــه وصیت امام عمل کنند که گفـــت انقلاب متعلق به پابرهنگان 
اســـت؟! گفتم شـــما مشـــکلات و ابهامات تان را از آقای رئیس جمهور بپرســـید. 
خندیدند و گفتند نه، خیلی بانمک پاســـخ دادید! وقتی هم که خدمت ایشـــان 
حضور یافتم، گفتند خیلی پاسخ شما جالب بود! واقعیت این بود که صرف نظر 
از اینکه یک فرد خاستگاه خانوادگی اش کجاست و کجاها بوده، تصمیم گرفته 
بودند به فردی از میان مردم اعتماد کنند. وقتی که خدمت ایشان رسیدم، گفتند 
به من دو نفر را معرفی کرده اند که استاد تمام دانشگاه و باتجربه هستند و گفته اند 
که اینها برای شما حاشیه ندارند. حاج آقا جمله ای گفتند که هم برای من شیرین 

و دلچسب و امیدوارکننده بود و هم من را مصمم کرد. گفتند که به آنها گفته ام 
من گلدان نمی خواهم، من یک شمشـــیرزن میدان می خواهم. کســـانی که شعار 
می دهند زن باید در عرصه اجتماع باشد، شاید به طور واقعی به این مساله اعتقاد 
ندارند اما وقتی ایشان گفتند شمشیرزن میدان، من فهمیدم که ایشان می خواهند 
کار واقعـــی انجـــام دهنـــد و فهمیدم که من زن را ضعیف نمی بیند و می داند که 
من این قدرت را دارم و به واســـطه فلان شـــاخصه می داند که توانایی اش را دارم. 
من شایســـته نیســـتم اما در ذهن آقای رئیســـی انتخاب من شایسته سالاری بود. 
اینجا معاونت زنان نبود و می توانست انتخاب ایشان یک زن نباشد و یک مرد 
پیگیر حقوق و آزادی های اجتماعی ایشان باشد اما نگاه ویژه ایشان به حضور 
اجتماعی زن -ولی نه هر زنی- بود. من کس خاصی نیســـتم اما در ذهن ایشـــان 
ویژگی هایی بود که می خواست یک فرد منطبق بر آنها باشد و یک خانم را برای 
ایـــن جایـــگاه بیـــاورد. ایـــن جایگاه جدید و پـــر از چالش بـــود و ادبیاتی که آقای 
رئیس جمهـــور در متـــن حکم خلق کرده بودند، صادقانه ادبیاتی بود که خیلی از 
دوســـتان اصولگـــرا و انقلابـــی از آن اســـتفاده نمی کردند؛ مثـــلا در متن حکم من 
خواسته بودند من از حق آزادی بیان و برپایی اجتماعات یا پیگیری حقوق مادی 
و معنوی زنان و دفاع از حقوق ملت ایران در مجامع حقوق بشـــری بین المللی 
محافظت کنم. آنچه از این ادبیات به ذهن مخاطب متبادر می شد، این بود که 
ژست سیاسی و تبلیغاتی در ایام انتخابات بود اما ایشان برای آن خیلی جایگاه 

در نظر گرفته بودند. 

شـــما هم در گذشـــته و هم امروز گفتید که بعضی از ابعاد شـــخصیتی آقای رئیسی 
برای جامعه روشن نشد. از این ابعاد درخصوص سمتی که داشتید یا خاطره ای از 

ایشان اگر در حوزه آزادی های اجتماعی دارید، بیان کنید. 
خاطره ای می گویم که یک بعد از ابعاد شـــخصیتی ایشـــان را برای شـــما تبیین 
می کند. من به ایشان گفتم حاج آقا سوالی از شما می پرسم، صادقانه به من پاسخ 
دهید. گفتند من شـــخصیت شـــما را به صداقت، صراحت لهجه و خلوص و 
صفای باطن تان می شناســـم و بله پاســـخ می دهم. گفتم بینی و بین الله کارکرد 
این جایگاه قرار اســـت واقعی باشـــد یا تشـــریفاتی؟ اگر تشریفاتی است من اصلا 
آدم خوبی نیستم. من هشتگ نه به خاندان سالاری و هشتگ نه به خون سالاری 
زده ام. من شاید آدمی باشم که برای شما آزار و اذیت ایجاد کنم و اطرافیان بابت 
من به شما خیلی آسیب بزنند. من نمی توانم خودم نباشم. من همیشه نوشته ام 
که وکیل مردمی-خیابانی همه شـــهرهای ایران و دهاتی که کوچه دارد، هســـتم. 
گفتند شما همان وکیل مردمی-خیابانی ایران باشید و با همان ادبیات و روحیه 
بیایید و خندیدند و گفتند وکیل من هم باشید، وکیل رئیس جمهور هم باشید و 
همه اش آن طرف نروید. تصور این بود که پاد آدم بی ربطی است و دارد از خودش 
یت قـــرار نگیرند، خدمت  حـــرف می زنـــد. من بارها برای اینکه ایشـــان در معذور
ایشـــان رســـیدم و گفتم حاج آقا عذر من را بپذیرید، من بروم، خیلی به شما فشار 
می آورند و من را وصله ناجوری برای شما و دولت تان می دانند. ایشان می گفتند 
آدم های مطرح و مشـــهوری هم به من گفتند ته تغاری دولتت را جمع کن یا پاد 
کوک با دولت است. اینها را حاج آقا با خنده به من می گفتند.  خیلی متفاوت و نا
بعد از آن توییت اول من، فکر می کردم حاج آقا خیلی من را دعوا کنند. توییتی 
که من گفتم منع خدمات اجتماعی، نقض قانون اساســـی اســـت. این اولین بار 
شروعش در اردیبهشت 1402 بود و تازه دو ماه بود که حاج آقا حکم من را زده بودند. 
ایشـــان گفتند بله، خیلی به من فشـــار آورده اند و خیلی ها به من زنگ زده اند اما 
من به آنها گفته ام که ایشـــان آدمی حقوقی اســـت و پایبند مبانی و من ایشـــان و 
اندیشـــه هایش را می شناســـم. من آنجا گفتم که حاج آقا اگر شما اذیت هستید و 
یتی برای شما دارد، خواهش می کنم عذر بنده را بپذیرید، من نمی خواهم  معذور

برای شما زحمت داشته باشم، چون نظر من تغییر نمی کند. 

درمـــورد توییت تـــان توضیـــح می دهید که از چـــه منظری آن را نوشـــتید؟ درباره این 
اظهارنظرهایی که داشتید و کارهایی که انجام دادید که سبب حاشیه شده بودند 
و برخی به آقای رئیسی بابت آنها خرده می گرفتند اما ایشان پشت سر شما محکم 

می ایستادند، توضیح می دهید که در چه حوزه ها و مباحثی بودند؟
آنچه بیشترین حساسیت را طی این مدت در جامعه برانگیخت، بحث درباره 
پوشـــش بانوان در جامعه بود. آقای رئیســـی به من می گفتند بینی و بین الله ما که 
نمی توانیم همه این دختربچه های 17ساله را بگیریم، شما یک فکری به حال این 
وضعیت فرهنگی هم بکنید و برنامه ای برای اینها داشته باشید. اینها بچه های 
خودمان هستند و واقعا این طوری نیست که دل شان با اسلام و انقلاب نباشد. 

اینها دقیقا از جنس صحبت های مقام معظم رهبری یا حاج قاسم بود. 

این اظهارنظرها با عملکرد وزیر کشور تناقض نداشت؟ آقای رئیسی این را چطور 
مدیریت می کردند؟

جامع الاطراف که گفتم همین اســـت. آقای رئیســـی انسان صبوری بودند و سعه 
صدر بالایی داشتند. واقعیت امر این است که ما نمی توانیم به طور مطلق بگوییم 
یم که چه بخواهیم و چه نخواهیم در  این نگاه یا آن نگاه، بلکه ما جامعه ای دار
بستر تغییرات خیلی جدی فرهنگی قرار گرفته است. اینکه چطور بتوانید پدرانه 
این جریان های مختلف و تغییرات فرهنگی را مدیریت کنید، به طور ی که پایبند 
مبانی باشید، کاری بود که آقای رئیسی -به شدت پایبند به مبانی و اصول ارزشی 
دینی و انقلابی اما پدرانه- آن را پیش می بردند. شاید مخالف برخی رفتارها بودند و 

حتی ممکن است یک پدر هم در این مورد در خانواده با فرزندش سفت و سخت 
مواجهه داشته باشد به طوری که پیوند میان شان پاره شود اما ایشان شخصی بودند 
که در این موضوعات به من اصلا تذکر ندادند که چرا این کار را کردید! ایشـــان 
می گفتند مواضع اظهارنظرها طوری نشود که فکر کنند در دولت بی صاحبی یا 
بی مدیریتی است اما به من تذکر نمی دادند که موضع شما موضع بدی است.

چند وقت پیش در رسانه ها بحثی با عنوان تذکر رئیس جمهور به عملکرد و اقدامات 
وزیر کشور مطرح شد؛ مساله مربوط به گشت ارشاد. آیا شما این را تایید می کنید؟

مـــن می خواهـــم یک چیـــزی را خیلی واضح تر مطرح کنم و برای اولین بار اســـت 
که می گویم و آن این اســـت که شـــخص آقای رئیس جمهور خیلی می خواســـت 
من در جلســـات هیات دولت باشـــم و این را دســـتور داده بودند. من در جلســـه 
اولی که خدمت ایشـــان حضور داشـــتم، به محضر ایشـــان عرض کردم من باید 
در برخی جلسات هیات دولت باشم، چون حقوق مردم است. شما به گونه ای 
یتم  حکم بنده را تدوین کرده اید که گویی وکیل مردم هستم. من برای انجام مامور
باید در بعضی جلســـات هیات دولت باشـــم، چون در آنجا بعضی تصمیمات 
گرفته می شود که نمی شود من نباشم. عین عبارت ایشان این بود که چرا بعضی 
جلســـات؟ شـــما همه جلسات باشید. الان که من دارم صحبت می کنم، حتی 
یک جلســـه هم محقق نشـــد که من باشـــم و بارها من این گلایه را خدمت ایشان 
داشـــتم. ایشـــان می فرمودند من دســـتور دادم که شما باشـــید در نشست خبری 
یتم، یکی از دوســـتان رســـانه ای در این باره از من پرسید و من  یک ســـالگی مامور
گفتم آقای رئیس جمهور با بودن بنده در جلســـات موافق بودند اما این را شـــما از 
دبیر هیات دولت یا ســـخنگوی دولت بپرســـید که شاید مصلحتی بوده اما نظر 
خود آقای رئیس جمهور این بود که بنده آنجا باشـــم. نوع نگاه و مدیریت ایشـــان 
این بود. اینکه چقدر این نوع نگاه و مدیریت برای بدنه دولت قابل فهم بوده، آن 
بحثی است که ما با توجه به توصیفات حضرت آقا از ایشان و تشییع بسیار دلی 
که مردم از ایشان و وزیر امور خارجه و شهدای سانحه بالگرد داشتند، شاید لازم 
باشـــد به طور جدی و واقعی لایه های مدیریتی آقای رئیس جمهور را موشـــکافی 
کنیم. اگر ایشان در یک هم ترازی کامل نسبت به گفتمان خودشان در مجموعه 
یتی خودم موفق تر نبودم؟ من می گویم  مدیریتی شـــان بـــود، آیا من در حـــوزه مامور
که حتما موفق تر بودم. عدم فهم مشترک نسبت به برخی موضوعات، مثلا درباره 
همیـــن جایـــگاه حقوق و آزادی های اجتماعی بین آقای رئیس جمهور و شـــاید 
برخی ارکان دولت وجود داشت و اگر به طور کامل نظر آقای رئیس جمهور اعمال 

می شد، خیلی متفاوت بود. 

خانم پاد من جدا از اینکه جلوی شما به عنوان خبرنگار نشستم، وظیفه دارم از شما 
ســـوالاتی را به صورت صریح بپرســـم، چون اینها در افکار عمومی مطرح شـــده اند و 
همه دنبال پاسخ روشن هستند. الان سوال این است که آیا زور آقای رئیس جمهور 
به کابینه اش نرســـید که شـــما حضور داشته باشید؟ چون حکم حکومتی و دستور 

ایشان این بوده که شما به عنوان دستیار ایشان در جلسات حضور یابید. 
حکم حکومتی که نبوده، چون حکم حکومتی مربوط به مقام معظم رهبری است. 

به هرحال ایشـــان به عنوان رئیس جمهور دســـتور داده بودند که شـــما باید حضور 
داشته باشید. این را چگونه توجیه می کنید؟

ایشـــان واقعا به خرد جمعی اعتقاد داشـــتند. ایشـــان حرف همه را می شـــنیدند 
امـــا تصمیـــم قاطعی می گرفتند. این از ویژگی های خاص ایشـــان بود. شـــاید بنا 
به مصالح و مســـائل کشـــور در شـــان خودشـــان نمی دیدند که تک تک مسائل را 

بررسی کنند که چه شد!

اتفاقا پس از پشـــت ســـر گذاشتن حوادث 1401، حضور کسی به عنوان دستیار ویژه 
رئیس جمهـــور در موضـــوع آزادی های اجتماعی در جلســـات موضوع مهمی بود و 
موضوعیت داشـــت و می توانســـت اقدام تحســـین برانگیزی باشد و نشان دهد که 

جوانان کف خیابان نماینده ای در جلسات دولت دارند. 
از اقدامـــات ابتـــکاری و تحولی آقای رئیس جمهور برای اینکه شـــما بدانید این 
جایگاه واقعی بوده، تشـــکیل کمیته ویژه بررســـی ناآرامی ها در سطح ملی بود که 
بخشی از شخصیت ایشان را برای شما و در پاسخ به سوال شما درباره حوادث 

1401 تبیین کند. 

 این کمیته چه کار کرد؟ شما عضو کمیته بودید؟
بله. دقیقا با توجه به نوع شـــخصیتم و جایگاهم انتخاب شـــدم. از دولت، بنده 
بودم و آقای دکتر حسین مظفر به  عنوان رئیس کمیته و عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، کســـی که در زمان دولت خاتمی وزیر آموزش وپرورش بود. من 
به شـــوخی به ایشـــان می گفتم شـــما آن زمان که وزیر بودید، بنده دانش آموز بودم 
و امروز هر دو ســـر یک میز هســـتیم و می خواهیم یک مســـاله ملی را حل کنیم. 
این خیلی جالب و زیبا بود. من رشدیافته در بعد از انقلاب هستم. اینکه وزیر 
آموزش  وپرورش دوره اصلاحات که یک وزیر انقلابی، فهیم و عاقل هستند و اینکه 
ایشان به این انتخاب ها و این ترکیب رسیدند، خیلی جالب توجه است. خانم 
الهی نماینده مجلس بودند و به علت اینکه رئیس کمیته حقوق بشـــر مجلس 
هم بودند انتخاب شدند و آقای غریب آبادی، دبیر ستاد حقوق بشر هم بودند. 
در دســـتور کار ما این قرار گرفت که ســـراغ خانواده هایی برویم که آســـیب دیده 

سکینه سادات پاد، دستیار ویژه ریاست جمهوری در حوزه آزادی های اجتماعی در گفت وگو با »فرهیختگان«:

حق برپایی اجتماعات از دغدغه های رئیس جمهور بود
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فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای ش 11- 1403
پروژه احداث شبکه روشنایی معابر در شهرک صنعتی فیروزکوه )2(

شـــرکت شـــهرک های صنعتـــی تهـــران در نظـــر دارد مناقصـــه عمومـــی 
خدمـــات پـــروژه احـــداث شـــبکه روشـــنایی معابـــر در شـــهرک صنعتـــی 
فیروزکـــوه )2( بـــه شـــماره )2003001051000014( را از طریـــق ســـامانه 
تـــدارکات الکترونیکـــی دولـــت بـــه پیمانـــکار واجـــد صلاحیـــت و 
دارای گواهینامه هـــای صلاحیـــت پایـــه 5 رشـــته نیـــرو از ســـازمان 
برنامه وبودجـــه کشـــور و دارای گواهینامـــه تاییـــد صلاحیـــت ایمنـــی 
امور پیمانکاری از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی واگذار نماید. 
ـــه  ـــا ارائ یافـــت اســـناد مناقصـــه ت کلیـــه مراحـــل برگـــزاری مناقصـــه از در
کت هـــا از طریـــق درگاه ســـامانه  پیشـــنهاد مناقصه گـــران و بازگشـــایی پا
www.setadiran. تـــدارکات الکترونیکـــی دولـــت )ســـتاد( بـــه آدرس
ir انجـــام خواهـــد شـــد و لازم اســـت مناقصه گـــران در صـــورت عـــدم 
یافـــت گواهی  عضویـــت قبلـــی، مراحـــل ثبت نـــام در ســـایت مذکـــور و در
امضـــای الکترونیکـــی را جهـــت شـــرکت در مناقصـــه محقـــق ســـازند.

- مبلـــغ بـــرآورد اولیـــه بـــر اســـاس فهـــارس بهـــای ســـال 1403: 
یـــال( ر  113 /246 /321 /424 (

یال( - مبلغ تضمین شرکت در مناقصه: )5/662/316/072 ر
 ، - محـــل پـــروژه: شهرســـتان فیروزکـــوه، کیلومتـــر 5 جـــاده قائمشـــهر

شـــهرک صنعتـــی فیروزکـــوه تلفـــن: 76440181 و 76440033
یخ 30 / 03 /1403 می باشد. یخ انتشار مناقصه در سامانه تار - تار

یخ یافت اسناد مناقصه از سایت: از تار - مهلت زمانی در
یخ 09 /1403/04 1403/03/30 الی ساعت 16 تار

یخ 1403/04/27 - مهلت زمانی ارائه پیشنهاد: تا ساعت 16 تار
ی اصـــل ضمانتنامـــه بانکـــی می بایســـت عـــلاوه  کـــت الـــف حـــاو - پا
یـــخ 1403/04/27  ی، به صـــورت فیزیکـــی تـــا ســـاعت 13 تار بـــر بارگـــذار

در دبیرخانـــه شـــرکت ثبت شـــده و تحویـــل داده شـــود.
یخ 1403/04/30 کت ها: ساعت 8 صبح تار - زمان بازگشایی پا

دفتـــر معاونـــت فنـــی شـــرکت  گشـــایش پیشـــنهادها:  - محـــل 
تهـــران صنعتـــی  شـــهرک های 

یافـــت  - اطلاعـــات تمـــاس دســـتگاه مناقصـــه گBار جهـــت در
کـــت الـــف:  اطلاعـــات بیشـــتر درخصـــوص اســـناد مناقصـــه و ارائـــه پا
ک 2 طبقـــه 4  نشـــانی ســـهروردی شـــمالی کوچـــه شـــهید محبـــی پـــلا

ــن: 021-88761038 ــی و تلفـ معاونـــت فنـ
http://iets.:و پایـــگاه ملـــی اطلاع رســـانی   www.tehraniec.ir

mporg.ir
اطلاعـــات تمـــاس ســـامانه ســـتاد جهـــت انجـــام مراحـــل عضویـــت 
در ســـامانه: مرکـــز تمـــاس 41934-021 داخلـــی 4 دفتـــر ثبت نـــام: 

88969737 شـــرکت شـــهرک های صنعتـــی تهـــران
شماره شناسه 1736743
شماره م.الف 1055

نوبت اول


